
5 چهارشنبه 12 بهمن 1401
 شماره  8705

تقریبا از آخرین گفت وگویی که در 
خدمت شما بودیم 4ماهی می گذرد. در این مدت 
تا کنون همچنان موضوع معیشــت مردم جزو 
مهم ترین دغدغه هاست. البته در برخی اقلام 
مثل بازار مرغ، مدیریت نسبی اتفاق افتاد، ولی 
گوشت قرمز و روغن همچنان گران می شوند. در 
حوزه معیشت دولت چه اقداماتی انجام می دهد؟

اجازه بدهید به مناسبت دهه فجر بگویم برخی از من 
سوال می کنند که گفتمان شما چیست؟ من گفتم 
که ما موظفیم گفتمان امام و رهبری را دنبال کنیم 
و آن پیشرفت در پرتو عدالت بوده است. نسبت به 
معیشت مردم که یکی از مسائل محوری بوده است 
باید بگویم این دولت در آغاز با مشکلاتی مواجه بود 
که همه مردم می دیدند، روزی 700نفر بر اثر کرونا 
فوت می شدند ولی الان روزهایی را سپری می کنیم 
که وضعیت فوتی های این بیماری صفر اســت. در 
کسری بودجه که با آن مواجه بودیم و می توانست 
چالش جدی برای کشور باشد، بدون استقراض از 
بانک مرکزی تلاش شد این وضعیت کنار گذاشته 
شــود و افزایش درآمد واقعی برای کشــور باشد. 
شرایط کاملا متفاوت شد. تورم نزدیک به 60درصد 
بود و الان 20درصد کاهش یافته است و به 40درصد 
رسیده است. تلاش شد تا هم تورم مهار شود و هم 
گرانی ها. ما با مشکلات جهانی و منطقه ای نسبت به 
تورم مواجه شدیم، لکن تا آخر سال1400 تورم را 
کاهش دادیم. با توجه به الزام قانونی که برای عادلانه 
کردن یارانه هــا و حــذف ارز 4هزارو200تومانی 
داشتیم، در اردیبهشت ماه تورم ناشی از اصلاحات 
اقتصادی داشتیم و این مشکلاتی برای مردم ایجاد 
کرد. تلاش کردیم با پرداخت های 300و400هزار 
تومانی، وضعیت را جبران کنیم. همیشه تلاش ما 
این بوده که با هماهنگي بخش های مختلف، مثل 
ستاد تنظیم بازار به ریاست معاون اول رئیس جمهور 
و چه در سطح استان ها، ثبات اقتصادی ایجاد شود. 
تمام تلاش دولت این اســت که فقر مطلق و فاصله 
طبقاتی را از بین ببرد، این اقلامی که اشاره کردید، 
اینها،  شرایط قابل قبول برای مردم و دولت نیست. 
این مشکلات علت هایي دارد که توسط ستاد تنظیم 
بازار شناسایی شده است. اشــاره کردید که برخی 
اقلام ثبات نسبی پیدا کرده اند ولی تلاش می کنیم 
در اقلام دیگر نیز ثبات ایجاد کنیم با توجه به دلاریزه 
شدن اقلام در سال های گذشــته )که غلط است( 
شرایط را مدیریت مي کنیم تا شرایط عوض شود و 
ثباتی در این اقلام ایجاد شود، تا اگر دلار بالا و پایین 

شد مثل الان، این بازارها متاثر نشوند. 
به چه روش؟

نهاده های دامی وارداتی است و بخش کمی در داخل 
تولید می شود. برخی از اقلام اینچنین است و بستگي 
به قیمت دلار دارد. عرض کردم این اشکالی است که 
در نظام اقتصادی ما وجود دارد. ما الان سیاست مان 
این است که آنچه در سفره مردم است از یک ثباتی 
برخوردار شود که به هیچ عنوان با تغییر دلار دچار 

نوسان نشود.
 آیا در حــوزه نهاده هــای دامی به 
خودکفایی می رســیم یا ارز ترجیحی برقرار 

می شود؟
الان قیمت ارز نیمایــی 28هزارو500تومان و آن 
ملاک است. سال گذشته 64درصد افزایش صادرات 
با استفاده از همین ارز داشتیم و 90درصد تجارت 

کشور با همین ارز انجام می شود. اگر صادرکنندگان 
و واردکنندگان با همین قیمت کار خودشان را انجام 
دهند، ثبات ایجاد می شــود. دوم اقلامی است که 
می تواند با تولیدکنندگانی که با آنها مذاکره شــده 
است ثبات پیدا کند تا هم در زمینه واردات کالا و هم 
هزینه های تولید ثبات ایجاد شود. آنچه که درباره 
برخی کالاها عنوان شد ناشــی از خیلی از عوامل 
اســت. مثلا برخی کالاها به کشــورهای همجوار 

قاچاق می شود.
مثل گوشت قرمز؟

بله. بخشی از افزایش قیمت گوشت، ناشی از همین 
مسئله قاچاق اســت. البته تورم انتظاری دلار نیز 
سبب می شود دامداران دام را در زمان خودش عرضه 
نکنند تا قیمت بالاتر رود. آنچه مدنظر دولت است 
این است که قیمت ها ثبات پیدا کند تا مردم و بازار 

مطمئن شوند.
در سال های گذشته نیز همین علل 
عنوان می شد و همین راهکارها هم در نظر گرفته 
می شد. مثلا مجلس وقتی ارز ترجیحی را مصوب 
کرد گفت قیمت ها متناسب شهریور1400 باشد 
که با ارز 28هزارو500تومانی بعید است. با این 
راهکارها چه زمانی مردم احســاس می کنند 

سفره شان ثبات پیدا کرده است؟
آنچه دولت به دنبال آن است و روزانه دنبال می کنم 
این است که ثبات در بازار ایجاد شود. قیمت ها باید 
برای مردم قابل پیش بینی باشد. من به مردم عزیز 
می گویم اینکه نامه می دهنــد و پیام می دهند که 
از قیمت ها آگاهید باید بگویــم قبل از همه ما رنج 
می بریم که چرا باید اینطور باشد چرا که بخش هایی 
از جامعه وضعیت اقتصادی خوبی ندارند. ما بی اطلاع 
نیستیم و رنج مردم رنج مضاعف ماست. مردم باید به 
کالاهای اساسی با قیمت مناسب دسترسي داشته 
باشند. آنچه در مجلس تصویب شد، زیرساخت های 
کالابرگ وجود نداشت. کالابرگ زیرساخت های فنی 
می خواهد و این کار از چند ماه پیش در دولت شکل 
گرفت. اگر آن وقت ایجاد می شــد راه خوبی بود  تا 
قیمت ها به شهریور1400 در قالب کالابرگ برگردد. 
 از چه زمانی منتظــر خروجی این 

اقدامات باشیم؟
هر روزی که می گذرد شاید برای ما دیر باشد. 

مدیریت بــازار ارز می تواند به ثبات 
اقتصادی کمک کند. از پاییز امسال سیر صعودی 
قیمت ارز را داشــتیم که بر  قیمت کالاها تاثیر 
داشت و در مردم نسبت به آینده نگرانی ایجاد 
می کند. مقامات کشور اشاره کرده اند که دولت 
توفیقاتی در فروش نفــت و درآمدهای فروش 

نفت حتی تا قبل از تحریم ها داشته است. اگر 
می توانیم نفت بفروشــیم و درآمدهای آن هم 
حاصل می شود چرا باید شاهد افزایش قیمت 

ارز باشیم؟
افزایش قیمت ارز دلایل مختلفی دارد ولی مسئله 
انتظارات تورمی پیش آمده اســت. اغتشاشــات، 
کسب وکار و تحصیل را دچار مشــکل کرد و اینها 
علامت های بدی را بــه بازار داد. این مــوارد و این 
علامت ها حتما در قیمت ها تاثیر گذاشــته است. 
دلیلش هم همان نکته ای است که خودتان گفتید. 
دلار تا تیرماه اگرچه نوسانات کمی داشت کنترل 

شد ولی یک مرتبه به این وضع درآمد. 
یعنی معتقدید قیمت گذاری بازار ارز 

تحت شرایط عرضه و تقاضا نیست؟
من به فعالان اقتصادی اطمینان می دهم که ما ذخایر 
خوب و قابل اطمینانی داریــم و اصلا جای نگرانی 
نیست. نکته دوم اینکه کار دادوستد ما در حوزه ارز 
نیمایی است. پول صادرات ما به این سامانه می آید 
و واردکنندگان ما نیز از همین جا استفاده می کنند. 
بالای 90درصد ارز کشور که در امور تجاری استفاده 
می شود از همین ارز است. قیمت گذاری های بازار 
ارز خارج از این سامانه بر ارز نیمایی سایه انداخته 
اســت که به صورت آزاد دارد ردوبدل می شــود. با 
سیاست هایی که بانک مرکزی به صورت گسترده تر 
پیش می برد تلاش می شــود ارز همین ارز نیمایی 
باشد و بازار ارز آزاد هم مدیریت شود تا به ارز نیمایی 

نزدیک شود. 
برخی این نکته را مطرح می کنند که 
عوامل قیمت گذاری بازار آزاد ارز محدود است 
ولی در اقتصاد اثرگذاری زیادي دارد، اگر تعداد 

اینها محدود است چرا مهار نمی شوند؟
همیشه در کشور بازار آزاد ارز بوده است. ما باید به  
قیمتی که قیمت بانک مرکزی اعلام مي کند، تاکید 
کنیم.  من سال گذشــته به این سوال پاسخ دادم و 
گفتم اگرکه می گوییم کشــور دارد اداره می شود و 
حقوق ها پرداخت می شود، از کجا پرداخت می شود؟ 
روزی که در جلسه دولت شرکت کردم هنوز دولت 
ما رای اعتماد از مجلس نگرفته بود و اعضای دولت 
از دولت قبل بودند. بحث دولت این بود که حقوق 
مرداد را از کجا پرداخت کنیم؟ به آنها گفتم شــما 
شاهد باشید ما از کجا داریم شــروع می کنیم. در 
دولت ما پرداخت حقوق ها یک روز به تاخیر نیفتاده 
اســت. رتبه بندی معلمان و معوقات بازنشستگان 
انجام شــد. تعرفه گذاری خدمات پرستاران در این 
دولت انجام شد. افزایش حقوق و دستمزد داشتیم 
و اینها افزایش هزینه هایی است که مجلس بر دولت 

تکلیف کرده است.
 قبــول دارید کــه مــردم، تاثیر 
درآمدهای ارزی یا پرداخت سروقت حقوق ها 

را احساس نمی کنند؟
ســال گذشــته 480هزار میلیارد تومان کسری 
بودجه داشــتیم که از نفت و مالیات پرداخت شد. 
امســال هم تفاوتی بین مصارف و منابع نداشته ایم 
و به نحوی مدیریت شده است که بین آنها تعارضی 
نباشد و بین آنها همخوانی باشد. دولت تلاش کرده 
است تا در ســال1401 با کســری بودجه مواجه 
نباشیم. بودجه ریزی ما اشکالاتی دارد که حضرت 
آقا نیز بحق فرمودند باید در آن تحول ایجاد شود. 
اما دولت در این یک ســال و چند ماه تلاش کرده 
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شناساییشدهاست

 نگاه ما به حجاب
فرهنگی است نه امنیتی

بحث حجاب و ناآرامی های چند ماه اخیر کشور محل پرسش 
مجری تلویزیون در پایان گفت وگوی دیشب بود. سوال و 

جواب های کوتاه پایان این برنامه را می خوانید.

در بحث مسکن که قول داده بودید 4میلیون 
مسکن در 4سال می ســازید، اخیرا آقای مخبر گفتند 
دولت قرار نیست مسکن بسازد بلکه حمایت می کند که 

مردم بسازند.
اینها یک صحبتی از ایشان و یک صحبت از آقای بذرپاش بود، 
ولی تفاوتی ندارد. دولت نقش مباشر و تسهیلگر را دارد. یکجا 
ما زمین و تسهیلات می دهیم و مي سازیم، جایي تنها زمین 
و تسهیلات مي دهیم. یک بخش هم خود مالکان هستند که 
دولت به آنها تســهیلات می دهد. یک بخش هم پروژه های 
نیمه تمام مسکن در شهرستان های مختلف بود که مردم را 
معطل کرده است. یکی از کارهای دولت تمام کردن پروژه های 
نیمه تمام مسکن در دولت های قبل بوده است. اینها دارد به 
صورت هفتگی آماده و واگذار می شود. اینکه ما می گوییم هر 
سال یک میلیون مســکن نیاز داریم، در قانون جهش تولید 
مسکن، دولت مکلف شده است که یک میلیون مسکن ایجاد 
کند و دولت هم وعده داده کــه این کار را انجام دهد. اگر این 
کار نشود ما شاهد تداوم مشــکلات فعلی خواهیم بود. ما با 
کمک مردم، انبوه ســازان و تعاونی ها در شــهرها و روستاها 
ساخت یک میلیون مسکن را چه به عنوان مباشر چه به عنوان 
تسهیلگر دنبال می کنیم. در شهرهای زیر 20هزار نفر، امکان 
واگذاری زمین وجود دارد ولی در شهرهای پرجمعیت باید 
مجتمع سازی شــود. مثلا در بافت های فرسوده همکاران ما 
اقدام کرده اند. خدا آقای رستم قاسمی را رحمت کند، ایشان 
تلاش کرد و الان هم آقای بذرپاش این موضوع را دارد دنبال 
می کند. ما فکر می کنیم با امکانات دولت در تسهیلات و زمین 

یک میلیون مسکن ساخته شود.
مردم در بحث اینترنت گله مند هســتند که 
چرا سرعت پایین است و چرا دسترسی به پلتفرم ها که 

رزق شان از آنجا بود محدود شده است؟
وعده ما عوض نشــده اســت. مردم ما اهل دانــش و علم و 
کسب وکار هستند و در بستر اینترنت زیست می کنند. این 
محیط هم باید محیط آرامش بخشی باشد و هم دسترسی ها 
باید برقرار باشد. من همیشه به وزیر ارتباطات گفته ام که نباید 
اختلال در اینترنت باشد و اختلال در این امر حتما موجب گله 
ما نیز هست. کاری که در ارتباط با فیبر نوری انجام شده قابل 
تقدیر است. کار شبکه ملی اطلاعات قابل تقدیر است. وزارت 
ارتباطات شبانه روزی کار می کند که ارتباطات برقرار باشد. 
اما برای سکوهای خارجی محدودیت ایجاد شده است؛ قبل 
از اغتشاشات که محدودیت نبود پس چرا ایجاد شد؟ کجای 
دنیا اجازه می دهند بســتر یک پلتفرم خارجی ناامنی ایجاد 
کند؟ الان تنها وزارتخانه مخاطب نیســت بلکه در دبیرخانه 
شورای عالی امنیت ملی این مسئله بررسی شده است که اگر 
این سکوها بخواهند بستر ناامنی باشند نمی شود باز باشند. 
اروپایی ها همانی که برای خودشان می پسندند برای ما هم 
بپسندند. آنها دفتر خدمات رسانی خودشان را در کشور ما فعال 
کنند. دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی اعلام کرد هر پلتفرم 
خارجی که بخواهد در ایران فعالیت کند باید پاسخگو به دولت 
ایران باشــد. تلاش وزارت ارتباطات این است که سکوهای 
داخلی را فعال کند که آنها با تقویت زیرساخت ها فعال شود 
و این کار را کرده اند. پس وعده ما به قوت خودش باقی است. 
معتقدم نباید در اینترنت اختلال ایجاد شود. من صریحا اعلام 
می کنم موافق نیستم کوچک ترین اختلالی در اینترنت ایجاد 
شود. منتهی هر سکویی که خواست در داخل فعال باشد نباید 

ناامنی ایجاد کند.
به اغتشاشــات اشــاره کردید. در آخرین 

گفت وگو درباره تمهید اعتراضات گفتید. چه کردید؟
در شورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب و به همه مراکز علمی 
اعلام شد اتاق ها و کانون های گفت وگوی علمی داشته باشند. 
بنده هم این آمادگی را دارم. من با دانشجویان و دانش آموزان 
سمپاتی در همین اردوگاه شــهید باهنر صحبت کردم. من 
در اجتماعات تشــکل ها و بازاریان و جوانان صحبت کردم. 
به شوراهای اداری استان ها هم گفتم گفت وگو کنند. آنچه 
مربوط به کشور اســت به وزارت کشــور ابلاغ شده است تا 

کانون های گفت وگو را فعال کنند. 
آنچه منجر به اغتشاشــات شد، حجاب بود. 
به نظر می رســد در شــیوه اجرا همچنان به اجماعی 

نرسیده اید.
حجاب یک ضرورت دین اســت و از طــرف دیگر قانون هم 
هســت. زنان عزیز ما و دختران ما پایبند به حجاب هستند. 
کســانی هم هســتند که ضعف حجاب دارنــد. راهکار این 
قضیه هم فرهنگی و اجتماعی اســت، نه سیاسی و امنیتی. 
دستگاه های فرهنگی در این رابطه مسئولیت دارند. رهبری 
گفتند همان کسانی که ضعف حجاب دارند به دهن بدخواهان 
انقلاب اسلامی زدند. آنچه می خواهم بگویم این است که همه 
مشارکت کنند. قانون مداری مسئله مهمی است که می تواند 

برای کشور امنیت به ارمغان بیاورد. 
 دولت معتقد است حجاب و عفاف ابعاد امنیتی 

دارد یا فرهنگی؟
نگاه فرهنگی و اجتماعی به مسئله باید باشد. باید دستگاه های 

تبلیغاتی، اجتماعی و رسانه  ملی فعال تر شوند.
قرارگاه وزارت کشور چه می شود؟

آن قرارگاه به علت مصوبه 1384 ایجاد شــده اســت. بخش 
اجتماعی قرارگاهی را در وزارت ارشــاد می طلبید که در آن 
بخشنامه گفته ایم قرارگاه اجتماعی باید در وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامي ایجاد شود. 
در حوزه بهداشــت و درمان برخی گله مند 

هزینه ها هستند؟
ما پزشــک خانواده و نظام ارجاع را فعال می کنیم تا هزینه 
بســتری شــدن بیماران از دوش خانواده ها برداشته شود. 
ما باید بیمه های تکمیلــی را فراگیر کنیــم. طبیعتا در هر 
منطقه ای از کشــور وقتی کسي ســروکارش به بیمارستان 
می افتد نباید نگران هزینه هایش باشــد. این کار آغاز شده 
است. کار بخش سلامت آغاز شده است و ظرف چند ماه آینده 
)تا خردادماه1402( طبق گفته وزیر بهداشت، پزشک خانواده 
و نظام ارجاع فعال می شود تا بستری کردن افراد رایگان شود. 

این قابل اجراست.

برجام در انتظار اراده غرب
در شرایطی که طرف های غربی حاضر در مذاکرات 
برجامی می کوشــند جمهوری اسلامی را مقصر 
وضعیت مبهــم کنونی ایــن گفت وگوها معرفی 
کنند، مذاکره کننده ارشد روسیه در وین اعتقاد 
دارد ایران از اراده سیاسی لازم برای احیای برجام 
برخوردار است و این طرف غربی است که دراین 

حوزه اراده ای از خود نشان نمی دهد. 
به گــزارش همشــهری، میخائیــل اولیانوف در 
گفت وگویی با رســانه های روس با اشاره به اینکه 
وضعیت کنونــی برجام را می توان »بن بســت« 
توصیف کرد، اما گفت بــرای اعلام اینکه »برجام 
مرده اســت« زود اســت. طی هفته هــای اخیر 
طرف های غربی در اظهاراتی ضد ونقیض، از یک سو 
اعلام می کنند درحال حاضــر ادامه مذاکرات در 
دستور آنها قرار ندارد و ازسوی دیگر در مصاحبه با 

رسانه ها تأکید می کنند برجام هنوز نمرده  است. 
دراین میان اما اولیانوف با بیان اینکه شانس برای 
احیای برجام همچنان وجود دارد، معتقد اســت 
درصورت وجود اداره لازم در همه طرف ها، تحقق 
این امر به زمان زیادی نیاز نــدارد؛ اراده ای که در 
تهران وجود دارد، امــا طرف های غربی در مرحله 
کنونی اراده سیاســی ندارند. مذاکره کننده ارشد 
روسیه در وین درباره موضع انگلیس در مذاکرات 
برجامی پس از اجرای حکم اعدام علیرضا اکبری، 
به جرم جاسوسی برای دستگاه اطلاعاتی انگلیس 
نیز عنوان کرد که مشارکت یا عدم مشارکت لندن 
در »معامله هسته ای« در شرایط کنونی اهمیتی 

اصولی ندارد.

نقل قول خبر

خبر

سیاست خارجی

دریچه

تهرانبهمذاکراتمسکو-آنکارا-
دمشقمیپیوندد

ســرگئی لاوروف، وزیــر خارجــه روســیه: 
توافــق اولیــه بــر ســر پیوســتن ایــران بــه 
مذاکــرات ســه جانبه روســیه، ترکیــه و 
ســوریه به دســت آمده اســت. روســیه، 
ترکیــه و ایــران کشــورهای ضامــن رونــد 
آســتانه هســتند و طبیعــی اســت کــه 
تماس های آینده درخصوص عادی شدن 
روابط ترکیــه و ســوریه با مشــارکت ایران 

باشد./ ایسنا

ازسرگیریروابطتهران-ریاض؛بهزودی
شهریار حیدری، عضو کمیسیون امنیت ملی 
مجلــس: بازگشــایی ســفارتخانه ها و 
ازسرگیری روابط دیپلماسی در مذاکرات 
میــان ایــران و عربســتان بــه نتایــج نهایی 
رسیده  اســت. نشســت آینده 2 کشور با 
نتیجــه نهایی درایــن زمینه همــراه خواهد 

بود./ خانه ملت

مجرمان،پرچمدارامنیتبینالمللی
ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امورخارجه: 
وزیرخارجه نخستین کاربر بمب هسته ای 
درجهــان و نخســت وزیر رژیــم جعلــی 
صهیونیســتی کــه دارای زرادخانــه مخــوف 
و خارج از نظــارت اتمی اســت، در کنارهم 
می ایســتند و نســبت بــه خطــر هســته ای 
شــدن ایران )عضو به ان .پی.تی( هشــدار 
می دهنــد. مضحــک امــا واقعــی اســت؛ 
مجرمان و قانون گریــزان، پرچمدار امنیت 

بین المللی می شوند./ ایرنا

 تدارک ۶0 هزار 
ویژه برنامه دهه فجر 

رئیس ستاد مرکزی بزرگداشت دهه فجر انقلاب اسلامی از 
برگزاری 60هزار ویژه برنامه ازسوی قشرهای مختلف جامعه، 
ازجمله دانش آموزان، دانشجویان، زنان، بسیجیان و... باهدف 
گرامیداشت چهل وچهارمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
خبرداد؛ برنامه هایی که بخش قابل توجهی از آنها به صورت 

»سراسری« و »مشترک« اجرا می شود.
به گــزارش همشــهری، ســیدنظام الدین موســوی در 
نشست خبری خود به این نکته هم اشاره کرد که بسیاری از 
این برنامه ها در مراکز فرهنگی، اداره ها، مدارس، دانشگاه ها، 
مساجد، اماکن مذهبی، گلزارهای شهدا، کارخانه ها، اماکن 

تولیدی و صنعتی کشور و... برگزار خواهد شد.
وی برگزاری مراسم بزرگداشــت چهل وچهارمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی در خارج از کشــور را یکی دیگر از 
برنامه های محوری ســال جاری دانســت و گفت: براساس 
گزارش هایی که تاکنون به دســت ما رســیده، در بیش از 
50کشــور جهان که جمهوری اسلامی نمایندگی فرهنگی 
دارد، برنامه های متعدد فرهنگی - هنری اجرا می شــود و 
در هر کشوری که ایران سفارتخانه دارد، مراسم رسمی نیز 

برگزار خواهد شد.
به گفته موســوی، نواختن »زنگ انقــلاب« در 110هزار 
مدرســه کشــور در روز 12بهمن ماه)امروز، چهارشنبه(، 
اجرای برنامه ازسوی حدود 50هزار گروه سرود در سراسر 
کشــور، اجرای نمایش های میدانی و برپایی نمایشگاه های 
دانش آموزی شامل نقاشی و خطاطی در 110هزار مدرسه 
و برگزاری اردوهای راهیان پیشــرفت ازجمله برنامه های 
تدارک دیده  شــده باهدف گرامیداشت ســالگرد پیروزی 

انقلاب اسلامی مردم ایران است.

سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور در هشتمین گفت وگوی تلویزیونی 
خود با مردم که به فاصله4ماه از گفت وگوی قبلی برگزار می شــد، 
به سوالات مجری برنامه درباره ناملموس بودن افزایش قیمت نفت 

بر سفره مردم، گرانی برخی اقلام اساســی همچون گوشت قرمز، 
التهابات بازار ارز و محقق نشدن بند قانونی برای بازگشتن قیمت ها به 

شهریور1400 پس از عادلانه سازی یارانه ها و ... پاسخ داد. 
گفت وگویی که مجری تلویزیون با صراحت بیشتر و پافشاری بیشتر 
بر سوالات بخش معیشتی به آن وارد شد. سیدابراهیم رئیسی در این 
گفت وگو از بهبود آمار و ارقام و شــاخص های اقتصاد کلان در مدت 

مسئولیت دولت سیزدهم دفاع کرد. 

ابراهیم فاتحیگفت وگو
روزنامه نگار

تا کســری بودجه نداشته باشــیم. این کار بزرگ 
چگونه انجام شده است؟ رتبه بندی معلمان 36هزار 
میلیارد تومان هزینه داشت. اینکه ما اعلام می کنیم 
ذخایر ارزی مان خوب اســت برای پشتیبانی کار 
اقتصادی اســت. آقا فرمودند ما تقریبا اقتصادمان 
در دهه90 تعطیل بود. ما دولت را وقتی که تحویل 
گرفتیم، رشــد اقتصادی 0.4درصدی داشتیم که 
الان 4.4درصد شده است. رشد اقتصادی ما در پاییز 
بیش از 3درصد بوده است. بیکاری 8.9درصد بود و 
امروز 8.2درصد شده است. 11استان کشور درصد 
بیکاری شان کاهشی شده اســت. اینها نشانه های 

خوبی است. 
در لایحه بودجه امســال رشــد 

8درصدی هدف گذاری کرده بودید؟
ریل گذاری ما در جهت رشد اقتصادی کار درستی 
بوده اســت و هدف گذاری مان 8درصد است. الان 
هم در  بودجه1402 رشــد 8درصدی برنامه ریزي 
کرده ایم. اکنون تراز بخش هاي کشاورزی و معدن 

مثبت شده است. 
وعده اشتغال دولت به کجا رسید؟

طبق آماری کــه وزارت کار داده و مرکز آمار ایران 
هم اعلام کرده است، ما از وعده ایجاد یک میلیون 
شغل در سال عقب نیســتیم. ما می خواهیم دولت 
صادق الوعدی باشــیم. ما تهدیدهــا را می دانیم و 
می دانیم که دشمن از اینکه اقدامات ما باعث خنثی 
شدن تحریم ها شده، عصبانی شده است. آشوب و 
تحریم 2روی یک سکه هســتند. آنها می خواهند 
کشور متوقف شود ولی ما و ملت اراده کرده ایم که 
کشور متوقف نشود. نکات اخیر که رهبری فرمودند 
برای دولت بسیار مسئولیت آور است. ما صحبت های 
ایشان را قابل اجرا می دانیم و سعی می کنیم تحقق 

ببخشیم.
دغدغه ایشان رفاه و معیشت خانوار 
بود. ممکن است کسی بگوید نه کارمند است و نه 
پرستار و نه معلم و از لحاظ معیشتی دچار مشکل 
باشــد. آیا فروش نفت در سفره او نیز مشخص 

خواهد بود؟
آن ارز تبدیل به کالای اساســی می شود. تبدیل به 
هزینه های کشور و رشد تولید می شود. وقتی رشد 
تولید اتفاق افتاد همه از آن اســتفاده می کنند. ما 
قبول داریم همه اقدامات دولــت نباید محدود به 
3تا4میلیون کارمند باشد. ما اگرچه معتقدیم باید 
حواس مان به وضعیت معیشتی کارمندان باشد، اما 
اثر اقدامات دولت باید در سفره مردم هم دیده شود. 
امسال سال تولید است و هرچه دولت تولید را رونق 
دهد به نفع کشور است. اگر ما بتوانیم خط تولید یک 
کارخانه را به 3تا4 خط تولید افزایش دهیم به نفع 
کشور است. افزایش تجارت و صادرات غیرنفتی به 
نفع کشور است. سهم ما در تجارت منطقه بیشتر 
شده است. با سفر به کشورهای منطقه و مذکرات 
صورت گرفته مبادلات تجاری مان 4تا5 برابر افزایش 
یافته اســت. تراز تجاری ما منفی بود و الان مثبت 

شده است. 
به بحث اشتغال اشــاره کردید که 
بخشی از آن در استان ها دنبال می شود. کدام 

بخش در استان ها محقق شده است؟
مسئله فعال سازی واحدهای تولید بسیار مهم است. 
برخی واحدهای تولیدی نیمه فعال و تعطیل است 
و این موضوع همه را رنج می دهــد. ما 3هزار واحد 
تولیدي تعطیل و نیمه فعال را فعال کردیم که البته 
همه دســتگاه ها و مردم کمک کردند. معاون اول 
رئیس جمهور به طور مستقیم این مسئله را دنبال 
می کنند. در بخشی هم  فســادهایی وجود داشت 
که من به مــردم تعهد می دهم، شــرط همکاری 
بنده با مدیران در دولت فسادســتیزی بوده است. 
ما واحدهای تولیدی را فعال کردیم. در دولت، اول 
مسائل استان ها و پروژه های نیمه تمام را شناسایی 

کردیم. 


